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واکنش متفاوت صادق زیباکلام
 به حمله نظامی اسرائیل به ایران

صادق زیباکلام به حمله نظامی اسرائیل به ایران واکنش نشان داد و تاکید کرد 
که حمله بسیار محدود اسرائیل موفقیت دیپلماتیک واشنگتن بود.

اســرائیل شــب گذشــته پایگاه های نظامی ایران در تهران، خوزستان و ایلام 
را هــدف قرار داد. در واکنش به این حمله نظامی، صادق زیباکلام در شــبکه 
اجتماعی ایکس، نوشت: »حمله هوایی سحرگاه شنبه اسرائیل به ایران،بیش از 
آنکه دســتاورد نظامی برای تل آویو باشد، موفقیت دیپلماتیک برای واشنگتن 
بود که توانســت نتانیاهو را وادار نماید تا حمله را بسیار محدود  سازد تا ایران 
مجبور به تلافی نشــود. آمریکائی ها برای چندمین بار نشان دادند که خواهان 

جنگ با ایران نیستند.«

نقش عراقچی در واکنش اعراب
 به حمله نظامی اسرائیل به ایران

محمد مهاجری به حمله اســرائیل به ایران واکنش نشــان داد و از تلاش های 
دیپلماتیــک عراقچی تقدیر کرد. محمد مهاجری، فعال سیاســی اصولگرا در 
حساب کاربری خود در شبکه اجتماعی ایکس به حمله دیشب اسرائیل به ایران 
واکنش نشان داد و نوشت: »برخلاف حملات قبلی رژیم صهیونیستی به میهن 
عزیزمان که کشورهای عربی سکوت می کردند، بعد از تهاجم دیشب چندکشور 
عربی آن را رسما محکوم کردند.  این موفقیت را می گذاریم به حساب تلاش های 

دیپلماتیک سردار میدان دیپلماسی ایران، سیدعباس عراقچی.«

واکنش تحقیرآمیز تاجگردون 
به حمله اسرائیل به ایران

رئیس کمیســیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی در توییتی به حمله 
اسراییل به ایران واکنش تحقیرآمیزی نشان داد. غلامرضا تاجگردون در واکنش 
به حمله نظامی اســرائیل به ایران، در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »من که 
اصلا متوجه ســر و صدای دیشب نشدم. صبح هم خیابان ها مثل همه شنبه ها 
شلوغ بود. الان هم جلسه کمیســیون تلفیق با آرامش کامل و حتی توجه به 
این حواشی در حال برگزاری است و برای سال آینده تصمیم گیری می شود.«

بررسی پاسخ ایران به اسرائیل از نگاه زیدآبادی
احمد زیدآبادی به حمله اســرائیل به ایران واکنش نشان داد و تاکید کرد: گام 
بعدی ایران اســت که یکی از سناریوهای قابل تصور در این بحران را متحقق 
می کند. احمد زیدآبادی، فعال سیاسی اصلاح طلب در واکنش به حمله نظامی 
اســرائیل به پایگاه های نظامی ایران در تهران، ایلام و خوزســتان، با انتشــار 
یادداشتی در کانال تلگرامی اش نوشت: »پس از حدود ۲۵ روز تبلیغات دامنه دار 
و دامن زدن به انواع انتظارات، سرانجام ارتش اسرائیل چند »هدف نظامی« را 
در خاک ایران مورد حمله قرار داد. نفس الامر اهمیت این حمله هر چه باشد، 
نمود آن به گونه ای اســت که کم اهمیت شمردن آن را برای جمهوری اسلامی 
امکانپذیر کرده اســت. پاســخ فوری به حمله ای که بتوان آن را »کم اهمیت« 
شــمرد، قاعدتاً تردیدهایی را در بین نهادهای تصمیم گیر به وجود می آورد. به 
نظرم هدف از آن تبلیغات پرحجم و دامن زدن به انتظارات و سپس اقدام در حد 
کمترین سطح انتظار، ایجاد همین تردید بوده است. یک پاسخ فوری از سوی 
ایران به معنای تشــدید جنگ و بروز عواقب سیاسی و اقتصادی آن بخصوص 
کمک به کمپین انتخاباتی دونالد ترامپ در آمریکاســت و تعلل در پاسخ و یا 
عدم پاســخ هم مایۀ تشدید فشارِ نیروهای تندروی داخلی به بدنۀ حاکمیت و 

متهم کردن آنان به تسلیم و در نتیجه ایجاد التهاب سیاسی در کشور است.
با این حســاب، نوع حملۀ اســرائیل، کار را از جهاتی ســاده و از جهتی دیگر 
سخت تر کرده است. در هر صورت گام بعدی ایران است که یکی از سناریوهای 

قابل تصور در این بحران را متحقق می کند.«

سوشیال

فصل جدید نئونازیسم در غزه و لبنان
ادامه از صفحه 1

 ایــن روزها دیگر همه مردم درباره فشــار روانی یا فشــار حرف می زنند؛ 
رسانه های همگانی رفتار غیرعادی یا بیماری های غیرعادی را زاییده فشار روانی 
یا به عنوان فروپاشــی روانی ناشی از تنش ها  مي شمارند. برای مثال، وقتی آدم 
اسم و رسم داری دست به خودکشی می زند می گویند زیر بار فشارهای زندگی 
به زانو درآمده اســت. دانش آموزان و دانشــجویان در مدرسه و دانشگاه درباره 
میزان فشــار روانی یکدیگر صحبت می کنند و سخن از »بار فشارها دارد، مرا 
خرد  مي کند.«، میان مردم رواج دارد. با این همه، فشار روانی اصلا چیست؟ به 
طور کلی هنگامی صحبت از فشار روانی یا استرس به میان می آید که شخص 
با رویدادی مواجه شود که خودش آن را برای سلامت جسم یا روانش مخاطره 
آمیــز بداند. این قبیل رویدادها را معمولا رویدادهای تنش زا یا اســترس زا و 

واکنش های مردم را به آنها پاسخ های تنش زا می نامند. 
رویدادهایی هســت که اکثریت مردم آنها را تنش زا به حســاب می آورند. 
هنگامی که بتوان از فشــار روانی دور شــد یا به آن حمله برد چنین واکنشی 
سازگارانه اســت؛ اما وقتی فشار روانی مســتمر و غیر قابل کنترل باشد، این 
واکنش ممکن است ناسازگارانه بشود. فشار روانی، هم به صورت مستقیم هم 
غیر مستقیم بر سلامت تأثیر می گذارد. اکنون یک سال تمام است که مردم نوار 
غزه در شمال فلسطین دچار این مشکلات و فشارهای روانی ناشی از منازعه و 
جنگ یک ساله رژیم غاصب صهیونیستی علیه همنوعان و شهروندان خویش 
هستند و رژیم اسرائیل دست به یک آپارتاید و نسل کشی فراگیر در سرزمین 
مقدس حضرت موسی»ع« زده است و بیت المقدس قبله اول مسلمانان جهان 
که ابتدا پیامبر عظیم الشــأن اسلام حضرت محمد مصطفی-ص- به سوی آن 
نماز گذارد و در شب معراج، قبله از این سرزمین مقدس به سمت کعبه تغییر 
یافت؛ آماج حملات گسترده رژیم کودک کش صهیونیستی شده است و غزه به 
ویرانه ای هولناک بدل شده است و ارتش جنایتکار رژیم صهیونیستی به لیدری 
بنیامین نتانیاهو نخست وزیر این رژیم سفاک، شبیه آدولف هیتلر، رهبر جنبش 
نازیسم در آلمان دست به احیای این قضیه و نئونازیسمی تازه در تاریخ در میانه 
قرن بیست و یکم در خاورمیانه و غرب آسیا مانند مسأله هولوکاست که در آن 
۶ میلیون یهودی به ادعای خود آلمان ها در کوره های گاز به دستور هیتلر زنده، 

زنده سوختند، شده است.
رژیم صهیونیســتی در ادامه جنایات خود در فلســطین؛ شمال نوار غزه و 
ضاحیــه »جنوب بیروت« را کماکان آماج و هــدف حمللات هوایی خود قرار 
 مي دهد که در جریان آن بر تعداد شــهدا و زخمي ها افزوده  مي شــود. در این 
حملات جنون آمیز منازل فلســطینی ها در بیت لاهیا و   جبالیا، رفح در شمال 
نوار غزه و ضاحیه در جنوب بیروت به وســیله ارتش رژیم صهیونیستی مورد 
حمله قرار  مي گیرد. جنبش مقاومت اســلامی حماس با صــدور بیانیه ای به 
بمباران وحشــیانه اشغالگران در منطقه بیت لاهیا و جبالیا واکنش نشان داده 
اســت و اعلام کرده اســت که در صورت عدم تحرک جهانی در متوقف کردن 
این جنایات، به زودی تبعات گسترده آن امنیت منطقه را تحت الشعاع خویش 

قرار خواهد داد. 
در این بیانیه همچنین آمده است که دشمن صهیونیستی جنایتکار با ارتکاب 
جنایت های لحظه به لحظه خود در حق ملت فلســطین در غزه گوی سبقت 
را از زمان نیــز ربوده و به یغما برده و دم به دم به جنایت های خود می افزاید؛ 
این بیانیه متذکر شــده است که اشغالگران در تازه ترین بمباران وحشیانه کور 
شامگاه جمعه، کشتار وحشیانه دیگری را در حق آوارگان به راه انداختند و یک 
منطقه مسکونی آکنده از آوارگان در بیت لاهیا و   جبالیا در شمال غزه را هدف 
قرار دادند که در ارزیابی اولیه، ده ها نفر شــهید و زخمی شــده اند. این بیانیه 
تأکید کرده اســت که سکوت مرگبار کشــورهای عربی و عجز جامعه جهانی 
باعث شده این دشمن فاشیسم جنایتکار به ارتکاب جنایات بیشتر جسارت یابد 
تا شــمال غزه را از ساکنان آن خالی از سکنه ببیند؛ این جنبش از دولت های 
عربی، اسلامی، سازمان ملل متحد و همه نهادهای دست اندرکار خواسته است 
با اقدامی موثر از هولوکاستی که نئونازی ها، علیه ساکنان غزه انجام می دهند، 
خودداری و ممانعت کنند؛ چرا که تبعات گسترده آن به زودی گریبانگیر دامان 
امنیت و صلح منطقه ای خواهد شــد. این جنبش در پایان از دولت های آزاده 
عربی، اســلامی و آزادگان جهان خواستار فشار بیشتر به نهادها و سازمان های 
جهانی برای اقدام عملی در توقف جنایات اشــغالگران که تحت پوشش ایالات 

متحده آمریکا انجام می شود، شده است.

یادداشت

سیدحسن خمینی:
امیدواریم ریشه اسرائیل
 به نابودی کشیده شود

یادگار امام راحل با اشاره به شهادت سیدهاشم صفی الدین 
در بیروت، گفت: خداوند خون او را در جوشش دائمی قرار 
دهد تا ریشــه صهیونیست ها و جریان منحوسی که به نام 
اسرائیل در منطقه ما شکل گرفته، به نابودی کشیده شود.

به گزارش ایلنا، حجت الاســلام و المســلمین سیدحسن 
خمینی در ابتدای درس تفســیر قرآن در حرم امام راحل، 
با اشــاره به شــهادت سیدهاشــم صفی الدین در حمله 
جنگنده های اسرائیل به بیروت، اظهار کرد: شهید سرافراز 
حزب الله سیدهاشــم صفی الدین از بزرگان حزب الله بود و 
عمر بسیار مبارکی در دفاع از آرمان های فلسطین و مردم 
لبنان و دفاع از مســتضعفان و محرومان طی کرد. خداوند 
خون آن بزرگوار را در جوشش دائمی قرار دهد تا ان شاءالله 
ریشه صهیونیست ها و جریان منحوسی که به نام اسرائیل 

در منطقه ما شکل گرفته، به نابودی کشیده شود.
وی افزود: همچنین از برادر شــهید دکتر علی حیدری که 
در حرم امام راحل مدفون شــد یاد می کنم. شهیدی که از 
۲۵ ســال پیش در جنوبی ترین روستاهای لبنان مشغول 
خدمت شده بود همانجا ازدواج کرد و به نوعی در خدمت 
محرومیت زدایی مناطق مظلوم و محروم جنوب لبنان بود. 
بعضی از افراد زندگی غبطه آوری دارند و انسان به خلوص 
آنان غبطه می خورد. جوانی در دانشــگاه های اول کشــور 
پزشــکی یاد می گیرد ولی رها می کند و به لبنان می رود 
و عاشقانه مشغول خدمت می شود. یادگار امام راحل تاکید 
کرد: واقعاً شهادت این افراد باعث تاسف است ولی بیش از 
اون باعث غبطه هم است که انسان هایی چه روحیاتی دارند. 
خداوند چشــم ما رو به پیروزی اسلام منور کند و داغ در 
دل ما را با پیروزی مسلمانان، شیعیان و فلسطینیان سرد 
کند و می خواهیم خدا ما را هم در مسیری که آنان انتخاب 

کردند ثابت قدم قرار دهد.

نمازی:
از فشارها و دوقطبی سازی پرهیز کنیم

یک فعال سیاســی اصلاح طلب گفت: موضع کنونی ایران 
نشان داد که این اقدام رژیم صهیونیستی چندان مهم نبوده 
و به همین دلیل، نیازی به پاسخگویی احساس نمی شود و 
این وضعیت می تواند موجب کاهش نگرانی ها در بازارهای 

اقتصادی، به ویژه بورس و ارز شود.
علی محمد نمازی فعال سیاســی اصلاح طلب در گفت وگو 
با ایلنا، در ارزیابی حادثه بامداد شــنبه اسرائیل علیه ایران 
و کنترل آن توســط پدافند هوایی ارتش گفت:  دو روایت 
در رابطــه با تجاوزات ارتش اســرائیل و نیروی هوایی این 
کشور به حریم هوایی ایران وجود دارد. در حالیکه اسرائیل 
مدعی است عملیاتش در ایران موفقیت آمیز بوده است، در 
پاســخ به این ادعاها، مسئولین نظامی ایران بیان کرده اند 
که ضمن رهگیری و مقابله موفق توســط سامانه یکپارچه 
پدافند هوایی کشــور با این اقدام تجاوزکارانه، آسیب های 
محدودی به برخی از نقاط وارد شده که ابعاد این حادثه در 
دست بررسی است. وی افزود: از شنیدن خبر محدود بودن 
این حملات خوشحال شــدم، زیرا نشان دهنده این است 
که ایران احتمالا نیازی به پاســخگویی ندارد! امید اســت 
که کشــور عزیزمان ایران به سمت کار و تلاش بیشتر گام 
برداشته و در مسیر پیشرفت و بهبود ادامه دهد. وظیفه ای 
که بر عهده داریم باید همواره در راستای خدمت به خدا و 
ملت باشد. این فعال سیاسی در ارزیابی این موضوع که بازار 
نسبت به این حملات واکنش مثبت داشته و دلار کاهشی 
و بورس سبز شده اما برخی به دنبال واکنش زودهنگام به 
حملات هســتند، گفت: موضع کنونی ایران نشان داد که 
این اقدام رژیم صهیونیستی چندان مهم نبوده و به همین 
دلیل، نیازی به پاسخگویی احساس نمی شود و این وضعیت 
می تواند موجب کاهش نگرانی ها در بازارهای اقتصادی، به 

ویژه بورس و ارز شود.
وی گفــت: ضروری اســت در این شــرایط از فشــارها و 
دوقطبی سازی پرهیز کنیم. همه به خوبی آگاه هستند که 
ایــن حملات به اندازه ای که در تبلیغات مطرح می شــود، 
تأثیرگذار نبوده اســت. اجازه ندهیم که فشــارها و افکار 
افراطی بر تصمیم گیری های حاکمیت تأثیر بگذارد. باید به 

سمت تقویت ثبات و امنیت کشور حرکت کنیم.

بروجردی:
 مشخص شد گنبد واقعی آهنین 

در ایران است، نه سرزمین های اشغالی
یک عضو کمیسیون امنیت ملی گفت: آنچه شب گذشته از 
تجاوز اسرائیل به ایران نشان داده شد، نمایش اقتدار ایران 
بود و مشخص شــد گنبد واقعی آهنین در ایران است؛ نه 

سرزمین های اشغالی.
علاالدیــن بروجردی در گفت وگو بــا خبرنگار ایلنا، درباره 
تعرض شب گذشته اســرائیل به خاک ایران گفت: تجاوز 
شب گذشــته رژیم صهیونیستی به جمهوری اسلام ایران 
با هدف جبران آبرو و حیثیت از دست رفته صهیونیست ها 
پس از ۲ عملیات موفق آمیز وعده صادق یک و دو صورت 

گرفت.
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شورای اسلامی با بیان این که این اقدام رژیم صهیونیستی 
به نظر من نتجیه عکسی را برای این رژیم به دنبال داشت، 
عنوان کرد: با اقتدار پدافند هوایی جمهوری اسلامی ایران در 
رهگیری موشک های شلیک شده توسط رژیم صهیونیستی 
اولا به جای این که قدرت نمایی صهیونیســت ها به نمایش 
گذاشته شود، اقدام آنها موجب شد که قدرت نمایی پدافند 
جمهوری اسلامی ایران به نمایش گذاشته شود، ثانیاً این 
وضعیت عملا  نشان داد گنبد واقعی آهنین در ایران است 
نه در ســرزمین های اشغالی. وی تاکید کرد: آنچه که شب 
گذشته رخ داد نمایش یک اقتدار ارزشمند از توانمندی های 

جمهوری اسلامی ایران بود.

اعلام جرم علیه یک سایت خبری
دادســتانی تهران اعلام کرد علیه یک سایت خبری اعلام 
جرم کرده است. همچنین چند فعال فضای مجازی از مقام 
قضایی تذکر گرفته اند و برای برخی پرونده قضایی تشکیل 

شده است.
به گزارش ایلنا، مرکز رســانه قــوه قضائیه اعلام کرد: طی 
روز های گذشته دادستانی تهران علیه یک سایت خبری به 
علت پوشــش ضد امنیت ملی در رابطه با تحولات منطقه 

اعلام جرم کرده است.
همچنین چندین فعال فضای مجازی طی روز ها و شــب 
گذشته به جهت انتشار اخبار در خلاف جهت منافع ملی و 
امنیتی تذکر دریافت کرده و برای برخی از آنها نیز پرونده 

قضایی تشکیل شده است.

ویژه

رویداد

عدلیه

گروه سیاســی-مانیا شوبیری: بامداد 
برخی  به  صهیونیســتی  رژیم  شنبه، 
کرد.  حمله  ایــران  در  نظامی  اهداف 
اسرائیل مدعی شده است در عملیاتی 
)ایام  توبه«  »روزهای  که  تلافی جویانه 
تأسیسات  اســت،  نامیده  الحساب( 
است؛  داده  قرار  را هدف  ایران  نظامی 
اما بــا توجه به اخباری کــه تاکنون 
منتشر شده است این حملات خسارات 

چندانی به همراه نداشته است.
اما با وجود هشــدارهای که بعد از عملیات 
وعده صادق ۲ مقامات جمهوری اسلامی به 
اسرائیلی ها داده  بود که هرگونه بروز خطا و 
اشتباه در حمله به ایران، طبعات سنگینی 
را به همراه خواهد داشــت، در گفت وگو با 
یــک تحلیلگر مســائل بین الملــل به این 
موضوع پرداختیم که آیا ایران باز هم پاسخ 
حمله اسرائیل را خواهد داد؟ آیا منتطقه در 

انتظار یک بحران جدی خواهد بود؟
 نوذر شــفیعی، تحلیل گر روابط بین الملل 
در گفت وگو با مردم ســالاری با اشــاره به 
اینکه براســاس آن رفت و برگشت هایی که 
در حوزه حملات متقابل ایران و اسرائیل به 
هم بود و هدف اصلی این رفت و برگشته ها 
ارزیابــی میزان بازدارندگــی دو طرف بوده 

اســت، گفت: به نظر می رسد نه ایران و نه 
بازدارندگی  توانمندی  اسرائیل هنوز درباره 
دو طرف به نتیجه مشــخصی نرســیده اند. 
یعنی اسرائیل هنوز تصور می کند که ممکن 
توانمندی های دیگری داشته  ایران  اســت 

باشد که در آینده بتواند نشان دهد. 
شــفیعی با تاکید بر اینکه اصــلا قرار نبود 
تنــش نظامی بین ایران و اســرائیل به این 
میزان برسد، گفت: معمولا تصورات برعکس 
بود به این معنا که قرار بود ما به آنها حمله 
کنیم و آنها در یک موقعیــت انفعالی قرار 

گیرند. 
این تحلیل گر روابط بین الملل در پاســخ به 
این ســوال که پیش بینی شما درخصوص 
واکنش ایران چیست گفت: بستگی به این 
دارد کــه ایران تا چه حــد بخواد این رفت 
برگشــت ها را انجــام دهــد،  الان توپ در 
زمین ایران است؛ اینکه ایران ارزیابی اش از 
خسارتی که وارد شده ناچیز هست و نیازی 
به پاسخ نمی بیند، اینکه آیا پنجره ای برای 
اسرائیل باز شــد که خروج آبرومندانه ای از 
عملیات وعده صادق ۲ داشــته باشد، اینها 
بــه ارزیابی مقامات سیاســی و نظام ایران 
بستگی دارد و البته این ارزیابی ها هست که 
به ما می گوید باید منتظر اقدام متقابل ایران 

باشیم یا خیر.
شــفیعی خاطر نشــان کرد: اما من معتقد 
هســتم که مــا نباید این امــکان را فراهم 
می کردیم که ســطح تنش به جایی برسد 
که ما مجبور به ورود یک درگیری بشویم. 

این کارشناس مسائل بین الملل خاطر نشان 
کرد: در واقع ادامه ی تنش با وضعیتی که تا 
الان درسطح منطقه ارزیابی شده است، به 
نظر می آید اگر ایران و اسرائیل به این نکته 
قانع شــوند که به درگیری ها پایان بدهند، 
شــاید بشــود از وقوع هزینه های بیشتر و 
بیشــتر پرهیز کرد، در غیر این صورت اگر 
بخواهد این ســیکل ادامه پیدا کند به نظر 
می آید نتیجه ایــن مارپیچ بحران می تواند 
بــه یک جنگ تمام عیــار در منطقه منجر 
شود که پیامدش بسیار ویران کننده تر از آن 

چیزی هست که تا الان اتفاق افتاده است.
وی خاطر نشــان کــرد: به عبــارت دیگر 
آن انتظاراتی که ما از روســیه داشــته ایم، 

انتظاراتمان برآورده نشده است. 
شــفیعی با بیان اینکه سیستم های دفاعی 
برای جنگه های قدیمی مثل جنگ ایران و 
عراق شاید کاربرد داشــته باشد، گفت: در 
قیاس با جنگ های پیشــرفته امروزی این 
سیستم های دفاعی شاید ناکارآمد باشد؛ لذا 

ایران برای اینکه یک تهاجم خوب داشــته 
باشه نیاز یک دفاع خوب هم دارد.

این تحلیلگر مسائل بین الملل با بیان اینکه 
شــاید بهترین گزینه این باشــد که ایران، 
کشــورهای منطقه و هم امریکا به ســمت 
یک راه حل پایــدار حرکت کنند، گفت: ما 
الان توانایی هایمان مورد آزمون قرار گرفته 
است؛ این بحرانی که در منطقه اتفاق افتاده 
باید بهانه ای باشه برای حل خیلی از مصائب 
عمده از جمله مسئله فلسطین و آن هم بر 
اســاس یک راه حل منطقی نه یک راه حل 

ایدئالیستی.
وی با تاکیــد بر اینکه به نظــر می آید که 
منطقــه بیش از ایــن نمی توانــد از وقوع 
بحران هــا جلوگیری کند، گفــت: احتمال 
خروج بحران از کنترل سیاستمداران وجود 
دارد. بنابرایــن هنــوز هــم فرصت ها برای 

کاهش تنش در منطقه وجود دارد. 
شفیعی در ادامه به واکنش کشورهای عربی 
اشاره کرد و گفت واکنش کشورهای عربی 
که از قضا هم در عمل و هم در تئوری خوب 

بود.
او در ادامه به موضع گیری روس ها اشاره کرد 
و افزود: هرکســی را باید بر اساس انتظاری 
که از او وجود دارد منتظر واکنشش بود، من 
راجع به کیفیت روابط نظامی ایران و روسیه 
اطلاع ندارم، ولی در مقابل آنچه که ما داریم 
به روسیه پرداخت می کنیم، دقیقا به خاطر 
روســیه، اتحادیه اروپا جزایر ما را اشــغالی 
قلمداد کرد و به خاطر روســیه، غرب کامل 
پشت سر اســرائیل قرار گرفته است، وقتی 
که این هزینه هــا را ایران پرداخت می کند 
من به عنوانی یک تحلیلگر انتظار داشــتم 
که هر پرنده ای وارد فضای ایران بشــود به 
شکل قابل توجهی نابود شود و این را هم را 
 S400 در گرو سامانه پدافنده پیشرفته مثل
می دیدم. حالا یا تکنولوژی نظامی روســیه 
قد و قواره اش همین اســت یا از دادنش به 

ایران خودداری کرده است!
شــفیعی معتقد اســت لذا واکنش روسیه 
بیشــتر بــه نظر مــن نوعی فــرار به جلو 
هســت تا در مقابل کــم کاری هایی که در 
همکاری های نظامی و دفاعی با ایران داشته 
ســرپوش بگذارد، والا ما خیلی نیازمند به 
محکوم کردن روســیه نیستیم، ما نیازمند 

اقدام عملی روسیه هستیم.

در  رئیس جمهوری  راهبــردی  معاون 
پاسخ به پرسشی درباره برخی اقدامات 
برای برکناری وی، یادآور شــد: قصد 
ندارم اســتعفا کنم چون به من دستور 
دادند بیا و اگر نیاز باشــد من را کنار 

بگذارند و بگویند کنار می روم.
محمدجواد ظریف در نشستی آنلاین که در 
شبکه اجتماعی »کلاب هاوس« برگزار شد، 
با اشــاره به حضــورش در دولت چهاردهم 
اظهار کرد: علاقه زیادی برای ورود به دولت 
نداشــتم، فکر می کردم وظیفه ام را در دوران 
انتخابــات انجام دادم اما ســرمایه اجتماعی 
دولــت به گونه ای بود که دوســتان داخل و 
بیرون دولت اصرار داشــتند به شــکلی در 

خدمت باشم.
بنا بــه روایت ایســنا، وی افــزود: معاونت 
راهبردی گذشــته ای دارد بــه عنوان مرکز 
بررسی های اســتراتژیک، در حد مشاوره به 
رئیس جمهــوری، این مرکــز در دولت های 
مختلــف فــراز و فرودهای زیادی داشــته، 
در دولــت قبلی تقریبا به ســمت تعطیلی 
رفــت هرچند در ۶ ماه آخــر دکتر زمانیان 
اقدامات خوبی داشــتند. معــاون راهبردی 
رئیس جمهوری یادآور شــد: در دوره جدید، 
رئیس جمهــوری وظایفی به مــا دادند که 
بــه وظایف مرکــز تحقیقات اســتراتژیک 
ریاســت جمهوری اضافه کردیم. ما در یک 
کلمه باید حلقه وصل جامعه مدنی و نخبگان 
با دولت باشیم، با این فرض که ما راه حل ها را 

نداریم و مسائل را هم خوب نمی دانیم.
خودمان را درگیر موضوعات روزمره 

سیاست خارجی نمی کنیم
رئیــس مرکــز بررســی های اســتراتژیک 
ریاست جمهوری با اشــاره به موضوع روابط 
با کشــورهای همسایه، گفت: این موضوع از 
همه دســتگاه ها فراتر اســت. ما خودمان را 
درگیر موضوعات روزمره سیاســت خارجی 
نمی کنیم. نظراتم را ارائه می کنم ولی وظیفه 
اصلی ما این نیست. ما پروژه ای داریم به نام 
»ایران آینده« که بررسی می کنیم ایران در 
آینده با چه مشــکلات و فرصت هایی مواجه 
خواهد شــد. ظریف با تاکید بر اینکه دنبال 
این هستیم چگونه می توان سیکل استفاده 
از مدیــران قدیمی را متوقف کــرد، یادآور 
شــد: رهبری فرمودند اگر این دولت بتواند 
در پایان چهار سال، صد مدیر جوان تحویل 

کشــور بدهد خوب است. شیوه های رسیدن 
به این هدف را بررســی می کنیــم. معاون 
راهبردی رئیس جمهوری یادآور شــد: امروز 
بیش از هــر زمان دیگری حضــور زنان در 
دولت دیده می شــود. در سطح معاونان وزرا 
نیز به مراتب حضور جوانان بیشتر است. در 
معاونت راهبردی بیشترین حضور جوانان و 

زنان را داریم.
وی با تاکید بر اینکه ما جامعه ای متکثر داریم 
و یک طرف نمی تواند نظرش را تحمیل کند، 
تصریح کرد: ما با نشــنیدن، سیاست هایی را 
دنبال کردیم که به نتیجه نرسیده است؛ مثل 
حجاب و فیلترینگ. البته دو طرف همین طور 
بودند، فقط هم حاکمیت نبوده است. برمبنای 
آرزومنــدی عمل کردیــم و ندیدیم چطور 
می شــود به بهترین وجــه کنارهم زندگی 
کنیم . معاون راهبردی رئیس جمهوری، گفت: 
درست اســت که حاکمیت قدرت بیشتری 
دارد، ولــی این عدم تحمل را می شــود در 
برخی اقشار مشاهده کرد. امیدوارم با تمرین 
تحمل از همه طرف ها و تمرین شــنیدن و 
تمرین گوش کــردن، بتوانیم به یک نتیجه 

معقول تری برسیم . 
مفهوم وفاق را

 تداوم گفت وگوی تمدن ها می دانم
ظریف با اشــاره به مفهوم وفاق، اظهار کرد: 
شــخصا »وفاق« را به معنی گفت وگو و آن 
را ادامه گفت وگوی تمدن های آقای خاتمی 
می دانم. در گفت وگــوی تمدن ها، کلیدواژه 
گفت وگو اســت، نه تمدن. در گفت وگو قرار 
است بشنویم، باید آمادگی داشته باشید قانع 
بشوید، نه اینکه از باورهایتان دست بکشید، 
اینکــه بفهمید چــرا ۵0 درصد مــردم در 
انتخابات شرکت نکردند، نیاز به شنیدن دارد.
وی تصریــح کرد: باید مردم را بشــنویم، نه 
آنانی که همیشه با آن ها حشر و نشر داریم؛ 

شاید به نتایج متفاوتی برسیم.
ظریف با اشــاره به طرح برخی دیدگاه ها از 
سوی چند نماینده مجلس در زمینه خروج 
وی از دولت، گفت: بعید می دانم آنچه چند 
نفر در مجلس در مورد بنده یا مسائل دیگر 
می گویند نظر کل اصولگراها در کشور باشد.

 معاون راهبردی رئیس جمهوری با تاکید بر 
اینکه آمریکا با ما خوب نیست، این موضوع 
اصلا نیازی به بحث ندارد، تصریح کرد: اینکه 
فکر کنیــم آمریکا به ما علاقــه دارد تصور 

کاملا اشتباهی اســت. اصولا جامعه جهانی 
جای اینگونه تعاملات نیســت. بســیاری از 
کنشــگران جهانی علاقه ای به ما ندارند. در 
دهه ۷0 میلادی که انقلاب اســلامی آمد، 
اولین حکومتی بــود که نظام دوقطبی را به 

چالش کشید.
وی افزود: همان طور که توانســتیم با روسیه 
و چین روابط معقولی داشــته باشــیم، باید 
موازنه فراگیر داشته باشیم تا احساس نکنند 
می توانند هر بیانیــه ای علیه ما امضا کنند. 
اروپا هم همین طور است. آنان اقدامات بسیار 
خصمانه ای علیه ایران انجام دادند، مثل بیانیه 
اخیر و حمایت از رژیم صهیونیســتی، اروپا، 
آمریکا و کانادا و بقیه با حمایت از اســرائیل 
ادعاهای حقوق بشــری خودشان را به خاک 
سپردند. ظریف با بیان اینکه دولت چهاردهم 
توسعه گراســت، اظهار کرد: توســعه گرایی 
مفهوم عملیاتی و آکادمیک مشخصی دارد. 
عدالت هم بخش بســیار مهمی است که در 
صحبت های آقای پزشکیان بوده و از مبانی 
انقلاب اسلامی اســت و وفاق هم هست. ما 
در معاونت راهبــردی در مورد این مولفه ها 
گفت وگو می کنیم. رئیس مرکز بررسی های 
استراتژیک ریاســت جمهوری با بیان اینکه 
ایران باید از وضعیت اســتثنایی بودن خارج 
شــود، گفت: باید تحریم ها برداشــته شود، 
اف ای تی اف حل شــود و البتــه بدون این ها 
هم می شــود. ما امروز به عنــوان یک قدرت 
منطقه ای سرپا هستیم، ولی با حل مسائل، 
کارمان را تســهیل می کنیم، باید زنجیره ها 
را از پــای مردم باز کنیم، وقتی زنجیره ها از 
پای مردم باز شود خواهید دید چه شکوفایی 
اقتصــادی در پی خواهــد آورد. وی با بیان 
اینکه سیاســت همســایگی باید مبتنی بر 
فراگیری باشــد نه حذف، اظهار کرد: امروز 
که این اعتماد به نفس را داریم که می توانیم 
امنیــت خودمان را بدون خریــد از دیگران 

تامین کنیم باید سراغ منطقه قوی برویم.
ظریف همچنین اظهار کرد: زیاد شــنیدیم 
که مسائل اقتصادی کشور بدون حل مسائل 
سیاســت خارجی قابل حل نیست. من در 
خصوص این گزاره نمی توانم از نظر اقتصادی 
اظهارنظــر کنــم ولی از نظر کســی که در 
سیاست خارجی تجربه دارد می توانم بگویم 
ما موضوعاتی مثل سرمایه گذاری، تحریم ها، 
هزینه نقل و انتقالات پولی، هزینه هایی که 
به دلیل اف ای تی اف بر ما تحمیل می شــود 
و ضمانت نامه هایــی که با مشــکل روبه رو 
می شــوند و بالای ۲۵ تا ۳0 درصد هزینه ها 

را افزایش می دهند را پیش راه خود داریم.
نه تنها جذب سرمایه نداریم که فرار سرمایه 

داریم
وی افزود: ســرمایه گذاری خارجی در حوزه 
نفت و گاز ما حیاتی اســت تا بتوانیم تولید 
را بالا ببریم. ما دارای سرمایه انسانی بالایی 
هستیم و ایرانی ها بسیار ثروتمند هستند، اما 
متاسفانه شرایط کشور به گونه ای است که نه 
تنها جذب سرمایه نداریم، بلکه فرار سرمایه 

هم داریم.

زود از اصلاحات ناامید نشویم
وی ادامه داد: حرکت آقای دکتر پزشکیان یک 
حرکت اصلاحی است. در انتخابات ما انقلاب 
نشد، یک حرکت اصلاحگرانه شکل گرفته و 
باید توجه کنیم این حرکت اصلاح گرانه طول 
می کشــد. زود از اصلاحات ناامید نشویم. در 
سال های ۸۳ و ۸4 عبور از خاتمی مطرح شد 
و حالا حسرت پیشــرفت های اقتصادی آن 

دوران را می خوریم.
وی با بیان اینکه ما کشــور متکثری داریم و 
هیچکس نبایــد دیدگاهش را تحمیل کند، 
تصریح کرد: در مورد لایحه حجاب باید گفت 
که این لایحه پیش از ما تصویب و تایید شده 
بود اما آقای پزشــکیان برای کنترل شرایط 
تلاش فراوانی کــرد و امیدواریم یک راهکار 
معقول و مورد توافق جامعه را داشته باشیم.

معاون راهبــردی رئیس جمهوری ادامه داد: 
درباره اینترنت و خبرنگاران هم همین طور، 
به شما اطمینان و شهادت می دهم که آقای 
دکتر پزشکیان این مسائل را دنبال می کنند 
و حساس هســتند. آنانی که از آمدن دکتر 
پزشکیان راضی نیستند سعی می کنند بذر 

ناامیدی بکارند. 
کاری کنیم ایران تحریم پذیر نباشد

معاون راهبــردی رئیس جمهوری همچنین 
گفت: بایــد کاری کنیم ایــران تحریم پذیر 
نباشد. زمینه برای ایجاد شرایط جدید فراهم 
اســت. با این تغییر پارادایم و خودباوری که 
مدیون رهبری مقام معظم رهبری و نیروهای 
مسلح ماست باید از فضای سیاسی و امنیتی 
وارد فضــای اقتصــادی و فرهنگی شــویم. 
با توجه بــه امکانات ایــران می توانیم هاب 
کریدورهــا و هاب انرژیِ در منطقه شــویم. 
می توانیم ایران را به کشوری تبدیل کنیم که 
از لحاظ اقتصادی قابل تحریم و قابل حذف از 

بازارهای دنیا نباشد.
قصد ندارم استعفا کنم 

معاون راهبردی رئیس جمهوری در پاسخ به 
پرسشی درباره برخی اقدامات برای برکناری 
وی، یادآور شد: ۱۱ مرداد منصوب شدم و از 
دو روز بعد این حرف ها در مورد انتصاب بنده 
و قانون شــروع شد. من ۱۶ مرداد در نامه به 
رئیس جمهوری اعلام انصراف کردم اما ایشان 
دستور دادند ادامه دهم با این حال چند روز 
بعد و با اتفاقاتی که افتاد رسما انصراف دادم.

وی افزود: آقای پزشکیان هم مشورت هایی با 
مقامات عالی نظام داشتند که خودشان باید 
توضیحاتش را بگویند. قبــل از اولین دیدار 
دولت جدید با رهبــر انقلاب، رئیس جمهور 
به بنده گفت مشــورت های لازم را داشــته 
و بــه بنده دســتور داد بــه کارم برگردم و 
باقدرت ادامه دهم. من هم به مســائل دیگر 
توجه ندارم و الان از صبح زود تا ۱0 شــب 
کار می کنم. ظریف یادآور شــد: ولی تا امروز 
برخوردی از آقای پزشکیان ندیدم که نشان 
از برکنــاری من باشــد. رئیس جمهوری با 
بزرگواری مشــغول پیگیری موضوع حضور 
من هســتند اما من خودم را درگیر این امور 

نمی کنم.

نوذر شفیعی در گفت وگو با »مردم سالاری«:

منطقه نمی تواند از وقوع بحران ها جلوگیری کند
واکنش کشورهای عربی در تئوری و عمل خوب بود 

ظریف در کلاب هاوس:

استعفا نمی دهم، از صبح زود تا ۱۰ شب سرکارم




